

农业工程学报

Transactions of the Chinese Society of Agricultural Engineering

首页 中文首页 政策法规 学会概况 学会动态 学会出版物 学术交流 行业信息 科普之窗 表彰奖励 专家库 咨询服务 会议论坛

首页 | 简介 | 作者 | 编者 | 读者 | Ei收录本刊数据 | 网络预印版 | 点击排行前100篇

外源砷、铅在三类紫色土中形态分配与其化学、生物有效性研究

Speciation distribution and its chemical, biological availability of arsenic, lead added in acid, neutral and alkali purple soil

投稿时间: 2003-8-21

稿件编号: 20051310

中文关键词: 土壤; 砷; 铅; 形态; 有效性

英文关键词: soil; arsenic; lead; speciation; availability

基金项目: 重庆市科委攻关课题(20016655)

作者	单位	1,00	1,00	1,00	1,00	1,00	1 (18)
何峰	西南农业大学资源环境学院,	重庆 400716					
苗金燕	西南农业大学资源环境学院,	重庆 400716	A 40	7 4	A	7 10	70
魏世强	西南农业大学资源环境学院,	重庆 400716	jih.	i plan	i file.	ill.	166.

摘要点击次数: 4 全文下载次数: 21

中文摘要:

对比研究了酸、中、石灰性紫色土添加砷、铅后其形态分配变化及化学、生物有效性特征。试验表明: 砷、铅在三种紫色土中形态分配不同,外源砷、铅分配与原始土样本底值有较大差异。从提取能力、生物效应方面比较了几种浸提剂效果,认为: 用0.5N NaHCO₃提取 As、2.5%HAc提取Pb可以较好地表征3种紫色土砷、铅的有效量。植物吸收砷、铅与土壤有效量有较好的相关性,但吸收形态却因土而异。试验还证明,As的形态分级中H₃BO₃可以很好地掩敝F-对比色的干扰。

英文摘要:

As, Pb were added to study the speciation distributions and the characteristic of chemical, biological availability in acid, neutral and alkali purple soil. The results showed that the speciation distribution varied from three purple soils and the differences also existed in the soil between treatments of the primitive samples and the As, Pb added samples. The experiments were conducted to compare the effects of some extraction-reagents in terms of the extraction ability and the living-culture usefulness. The results indicate that the extraction methods by $0.5 \text{ mol/L NaHCO}_3$ for As, 2.5% HAc for Pb should be adopted in three purple soils. The As, Pb contents absorbed in plants were well related to its chemical availability in the soil but the absorbed speciation varied from different soils. The experiment also showed that H_3BO_3 could be used to restrain the F-interference in the operation of As speciation separations.

查看全文 关闭 下载PDF阅读器

您是第606957位访问者

主办单位:中国农业工程学会 单位地址:北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100026 Email: tcsae@tcsae.org

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计